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Protokół Nr 1 

z posiedzenia Połączonych Komisji: Budżetu i Finansów oraz Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego Rady Miejskiej  

w Więcborku, odbytego w dniu 27.11.2018r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku. 

 

Spotkanie trwało od godz. 14:30- 17:00. 

 

Obecność według załączonej listy obecności. 

 

Spoza Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

3. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

I Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  - Michał Bąk 

4. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku      - Tomasz Siekierka 

5. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku      - Tomasz Fifielski 

 

Posiedzeniu Połączonych Komisji RM Przewodniczył p. Władysław Rembelski 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Na wstępie Przewodniczący Komisji powitał wszystkich zebranych i przypomniał porządek 

obrad posiedzenia, który obejmował następujące punkty: 

 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2018. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do przyznania  pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup 

posiłku lub żywności dla osób wskazanych w wieloletnim rządowym programie „posiłek 

w szkole i w domu” na lata 2019-2013. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla działek nr 39/10 i 39/11 w Więcborku, gm. Więcbork. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgodny na zamianę nieruchomości 

położonych w Sypniewie. 

6. Sprawy różne. 

 

Do powyższej tematyki wprowadzono dodatkowy punkt dotyczący zaopiniowania projektu 

uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi od 

właścicieli nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy oraz ustalenia stawki opłaty 
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oraz jako punkt pierwszy  wybór Zastępców Przewodniczących Komisji Budżetu /…/  

i Rolnictwa/…/. Dotychczasowe punkty porządku obrad przyjęły numerację dalszą. 

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku obrad po zmianie. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

 

 

Zgodnie z przyjęta tematyką przystąpiono do wyłonienia Zastępców Przewodniczących 

Komisji. 

Głosowania przeprowadzili osobno przewodniczący poszczególnych Komisji 

 

a) Wybór Zastępcy Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów poprosił o zgłaszanie kandydatur. Sam jako 

pierwszy zgłosił kandydaturę radnego Henryka Szwocherta, który przez dwanaście lat 

piastował funkcję Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów, zatem ma ogromne 

doświadczenie  

w przedmiotowym zakresie i będzie służył pomocą i wsparciem w piastowaniu funkcji przez 

Przewodniczącego. 

 

Kandydat wyraził zgodę na kandydowanie. 

 

Więcej kandydatur nie zgłoszono. 

 

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie. 

 

Obecnych 12 radnych. 

 

Kandydaturę przyjęto jednogłośnie 

 

 

 

b) Wybór Zastępcy Przewodniczącego Komisji Rolnictwa /…/. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa poprosił o zgłaszanie kandydatur, zgłaszając jako 

pierwszy kandydaturę radnego Andrzeja Wenda, który jest długoletnim radnym i długoletnim 

członkiem przedmiotowej Komisji. 

 

Kandydat wyraził zgodę na kandydowanie. 

 

Więcej kandydatur nie zgłoszono. 

 

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie. 

 

Obecnych 6 radnych. 

 

Kandydaturę przyjęto jednogłośnie 
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Dalsze prowadzenie obrad przejął Przewodniczący Komisji Budżetu /…/ p. Władysław 

Rembelski. 

 

 

Następnie Przewodniczący Komisji oddał głos Skarbnik Gminy Więcbork, która omówiła 

projekty uchwał finansowych gminy Więcbork. 

 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2018, 

 

Zmiany dotyczyły: 

1. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 70005§0950 o kwotę 3.755,00 zł  

w związku z odszkodowaniem wypłaconym przez ubezpieczyciela w związku z zalaniem  

i pożarem w lokalach komunalnych. Środki przeznacza się na likwidację szkody i ujmuje  

w rozdziale 70005§4210. 

2. Zwiększa się plan dochodów (§2700) i wydatków budżetowych (§4700) w rozdz. 75023  

o kwotę 3.072,00 zł w związku z zawartą w dniu 08.10.2018 r. umową o sfinansowanie 

kosztów kształcenia ustawicznego pracowników i pracodawcy. W ramach zawartej umowy 

Gmina otrzyma z Krajowego Funduszu Szkoleniowego pozostałe środki zmniejszą 

planowany deficyt. 

9. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 71004§4300 o kwotę 10.000,00 zł w związku ze 

zwiększoną ilością opracowanych i wydanych decyzji o warunkach zabudowy i celu 

publicznego. 

10. Zmniejsza się plan finansowy wydatków inwestycyjnych w zadaniu pn.: „Infostrada 

Kujaw i Pomorza” o łączną kwotę 46.408,00 zł w związku ze zmianą harmonogramu 

finansowania tego zadania. W wyniku zawartej umowy z wykonawcą na rozbudowę 

geoportalu publicznego Województwa Kujawsko-Pomorskiego. W br. uruchomione zostaną 

jedynie indywidualne geoportale JST i e-usługi złożenia wniosku o dokumenty planistyczne. 

Pozostałe wydatki zaplanowane na 2018 r. realizowane będą w 2019 r. 

11.Zmniejsza się plan finansowy wydatków majątkowych w zadaniu pn.: 

„Termomodernizacja placówek oświatowych na terenie Gminy Więcbork – Szkoła 

Podstawowa w Zakrzewku” o kwotę 13.000,00 zł w związku z ostatecznym zakończeniem  

i rozliczeniem zadania. 

12. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 80104§2310 o kwotę 4.000,00 zł  

z przeznaczeniem na dofinansowanie pobytu dzieci z naszej gminy w placówkach 

wychowania przedszkolnego w innych gminach. 

13. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków bieżących w rozdziale 75085 oraz 

działach 801 i 854, oprócz zmian opisanych w pkt 3, 11 oraz 12 uzasadnienia, w związku  

z bieżącym funkcjonowaniem placówek oświatowych oraz Biura Obsługi Oświaty 

Samorządowej w Więcborku. 

14. Wprowadza się nowe zadanie inwestycyjne pn.: „Zakup serwera do obsługi systemów 

dziedzinowych dla Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Więcborku”  

o wartości 35.000,00 zł. 

15. Zmniejsza się plan finansowy wydatków inwestycyjnych w zadaniu pn.: „Dofinansowanie 

do budowy studni wierconych” o kwotę 6.000,00 zł w związku z realizacją zadania opisanego 

w pkt 1 uzasadnienia. 

16. Zwiększa się plan finansowy wydatków bieżących w rozdziale 92109§4260 o kwotę 

300,00 zł w związku z wykonaniem nowego przyłącza w świetlicy wiejskiej w Dorotowie. 

17. Zmniejsza się plan finansowy w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa mola przy 

promenadzie na Jeziorze Więcborskim wraz z infrastrukturą towarzyszącą” o kwotę 

517.990,00 zł w związku z nie wyłonieniem wykonawcy na realizację zadania. Środki te 
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zmniejszą planowany deficyt budżetowy na ten rok. Realizację zadania zaplanowano na 

2019r. 

18. Zmniejsza się plan finansowy wydatków bieżących w następujących rozdziałach  

i paragrafach: 

- 60016§4410 o kwotę 1.500,00 zł (wydatki związane z podróżami służbowymi), 

- 60016§4430 o kwotę 500,00 zł i 75023§4430 o kwotę 770,00 zł (wydatki związane  

z ubezpieczeniem mienia komunalnego), 

- 60095§4140 o kwotę 2.000,00 zł (wydatki związane z wpłatami na PFRON), 

- 70005§4300 o kwotę 10.000,00 zł (wydatki związane z zakupem usług gospodarowania 

nieruchomościami), 

- 70095§4300 o kwotę 6.000,00 zł (wydatki związane z wypłatą odszkodowań dla właścicieli 

lokali z tytułu niedostarczenia lokalu socjalnego eksmitowanym lokatorom), 

- 71012§4300 o kwotę 5.000,00 zł (wydatki związane z zakupem usług geodezyjnych), 

- 75702§8110 o kwotę 30.000,00 zł (wydatki związane z obsługą długu – utrzymujące się 

niskie stopy procentowe skutkują wypracowaniem oszczędności), 

- 85202§4330 o kwotę 25.000,00 zł (wydatki związane z zakupem usług związanych  

z pobytem mieszkańców gminy w domu pomocy społecznej), 

- 85215§3110 o kwotę 21.375,00 zł (wydatki dotyczące wypłaty dodatków mieszkaniowych - 

liczba osób Uprawnionych jest w tym roku mniejsza zatem i wartość wypłaconych świadczeń 

jest niższa), 

- 85504§4010 o kwotę 69.000,00 (wydatki związane z wynagrodzeniami asystentów rodziny), 

- 85510§4330 o kwotę 35.000,00 (wydatki związane z funkcjonowaniem placówek 

opiekuńczo-wychowawczych). 

Weryfikacja stopnia realizacji założonych zadań w poszczególnych rozdziałach umożliwia 

dokonanie wskazanych powyżej korekt. Nowe plany finansowe zapewnią prawidłową 

realizację założonych celów. Powstałe oszczędności zostaną przeznaczone na zmniejszenie 

deficytu. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji radnych. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

a) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork. 

Zmiany WPF dotyczą danych za 2018r. i wynikają z dotychczasowych zmian w budżecie 

Gminy Więcbork. Ponadto zmniejsza się zaplanowany dotychczas deficyt, który wynosił 

2.216.500,00 zł o kwotę 866.500,00 zł. Aktualnie deficyt wynosi 1.330.000,00 zł 

Zmniejszenie deficytu spowodowało zmniejszenie wartości przychodów. Przychody po 

zmianach wynoszą 1.928.579,52 zł. Na wartość przychodów składa się nadwyżka budżetowa 

z roku 2015 (260.695,63 zł) i 2016r. (1.667.883,89 zł).Ponadto od 2019r. WPF został 

dostosowany(w tym także załącznik przedsięwzięć) do danych zawartych w projekcie 

Wieloletniej prognozy Finansowej załączonej do projektu budżetu Gminy Więcbork na 2019 

rok. Z tym wyjątkiem, iż nadwyżka budżetowa z lat ubiegłych w kwocie 866.500,00 zł, która 

dotychczas była źródłem finansowania planowanego deficytu w 2018r. aktualnie stanowi 

przychód roku 2019. Umożliwiło to zmniejszenie kwoty zaplanowanego na przyszły rok 

kredytu z 4.476.436,41 zł do kwoty 3.609.936,41 zł. w związku z tym korekty wymagały 

kwoty dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów oraz kwoty długu. 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

 



5 
 

Radny Jan Antczak wniósł, aby w budżecie Gminy Więcbork na rok 2019 umieścić zakup 

inwestycyjny w postaci małej koparko-ładowarki. Zdaniem radnego na terenie gminy 

Więcbork prowadzonych jest mnóstwo mniejszych i większych prac, w których ten sprzęt jest 

wykorzystywany. Obecnie jest on wynajmowany, a to generuje dodatkowe koszty. Zakup na 

pewno się zwróci. 

 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i zarządził głosowanie. 

 

Obecnych 12 radnych. 

 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

 

Kolejny punkt omówił Dyrektor MGOPS w Więcborku, a dotyczył on zaopiniowania 

projektu uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

przyznania  pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku lub żywności dla 

osób wskazanych w wieloletnim rządowym programie „posiłek w szkole i w domu” na lata 

2019-2013. 

 

Prawo do świadczeń pieniężnych z pomocy społecznej określonych ustawą z dnia 12 marca 

2004r. o pomocy społecznej zwanej dalej Ustawą, przysługuje osobom i rodzinom, jeżeli 

dochód osoby samotnie gospodarującej lub na osobę w rodzinie nie przekracza kryterium 

dochodowego, o którym mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy. Ustanowiony uchwałą Nr 140 Rady 

Ministrów z dnia 15 października 2018r. wieloletni rządowy program „Posiłek w szkole  

i w domu” na lata 2019-2023, przewiduje udzielenie wsparcia finansowego gminom  

w zakresie dożywiania osób spełniających kryterium dochodowe w wysokości 150 % 

kryterium, o których mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy. Warunkiem udzielenia wsparcia osobom 

przekraczającym kryterium dochodowe, o którym mowa w art. 8 ust. 1 Ustawy jest przyjęcie 

przez gminę stosownej uchwały podwyższającej kwotę kryterium do poziomu 150% tegoż 

kryterium. Wejście w życie niniejszej uchwały z dniem 1 stycznia 2019 r. podyktowane jest 

faktem wejścia w życie Uchwały Nr 140 Rady Ministrów ustanawiającej wieloletni rządowy 

program „Posiłek w szkole i w domu” z dniem 1 stycznia 2019 r.. 

 

Niniejszy projekt podwyższa do 150 % kryterium dochodowe, o którym mowa w art. 8 ust. 1 

ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy społecznej dla celów przyznawania pomocy 

społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku lub żywności dla osób wskazanych  

w wieloletnim rządowym programie „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019- 2023, 

przyjętym uchwałą Nr 140 Rady Ministrów z dnia 15 października 2018r. 

 

Uwag nie wniesiono. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Kierownik Referatu UM w Więcborku p. Michał Bąk przedstawił projekty uchwał  

z zakresu gospodarowania mieniem Gminy Więcbork. 

 

a) w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działek nr 39/10  

i 39/11 w Więcborku, gm. Więcbork. 
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Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego został opracowany na podstawie uchwały 

nr XXXVI/266/17 Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 27 września 2017 r. w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 

działek nr 39/10 i 39/11 w Więcborku, gm. Więcbork. Wymieniona uchwała rozpoczęła tryb 

formalno-prawny sporządzenia planu miejscowego określony w ustawie z dnia 27 marca 

2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 

Teren oznaczony symbolem MW/U przeznacza się na cel zabudowy mieszkaniowej 

wielorodzinnej z dopuszczeniem usług; obowiązują następujące ustalenia: 

1) wysokość zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej do 5 kondygnacji nadziemnych oraz 

maksymalnie 18,0 m;  

2) dachy budynków mieszkalnych wielorodzinnych o nachyleniu od 1,5° do 45°; 

3) dopuszcza się wydzielenie funkcji usługowej i garażowej w budynkach mieszkalnych tak 

by strefa uciążliwości usług nie wpływała na funkcję mieszkaniową z wyłączeniem 

inwestycji celu publicznego z zakresu łączności publicznej, zgodnych z przepisami 

odrębnymi; 

4) powierzchnia funkcji usługowej i garażowej w budynku mieszkalnym nie może 

przekraczać 40% powierzchni całkowitej. 

Plan dotyczy działek usytuowanych na skrzyżowaniu ulic Gdańskiej i Krajeńskiej  

w Więcborku w pobliżu Osiedla BoWiD /ul. T. Suszyńskiego/. Po uchwaleniu planu 

powstanie możliwość budynku wielorodzinnego, co pozwoli rozwiązać problemy 

mieszkaniowe na terenie gminy. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

 

Radna Anna Łańska mówiła, że rozumie, iż o sporządzenie planu wnioskował właściciel 

jednej z nieruchomości wskazanej, a Gmina przystąpiła do sporządzenia planu i stosownej 

uchwały w sprawie. 

Tak. Oprócz tego Gmina ujęła w Planie jedną działkę, której jest właścicielem, a która 

graniczy z działką osoby fizycznej na wypadek, gdyby budynek wielorodzinny nie chciał się 

zmieścić na jednej nieruchomości. Wówczas byłaby możliwość wydzielenia części działki  

z tej, której właścicielem jest Gmina Więcbork – mówił p. Bąk. 

I taka opcja jest już ujęta w tym planie ?– radna Łańska. 

Tak – p. Bąk 

 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

b) w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości położonych w Sypniewie. 

 

Nieruchomość gruntowa oznaczona numerem geodezyjnym 233/15 obręb Sypniewo                         

o powierzchni 0.1668 ha zlokalizowana jest przy ulicy Strażackiej w pobliżu budynku 

użytkowanego przez Ochotniczą Straż Pożarną w Sypniewie. Z uwagi na dogodną lokalizację 

nieruchomości będzie wykorzystywana na cele sołectwa Sypniewo. Strony ustaliły, że 
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rekompensatą za nieruchomość będzie nieruchomość zamienna stanowiąca własność Gminy 

Więcbork. Właściciel działki 233/15 wskazał jako nieruchomość zamienną działkę 716 obręb 

Sypniewo. Zgodnie z art. 15 ust. 1 ustawy o gospodarce nieruchomościami w przypadku 

nierównej wartości zamienianych nieruchomości stosuje się dopłatę, której wysokość jest 

równa różnicy wartości zamienianych nieruchomości.    

Obie nieruchomości zostały wycenione przez rzeczoznawcę. Według wyceny wartość działki 

będącej własnością osoby fizycznej wyniosła 31.480,00 zł, natomiast wartość działki gminnej 

wyniosła 31.200,00 zł. Wobec powyższego różnica w kwocie 280,00 zł zostanie dopłacona 

przez Gminę Więcbork. 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję pytając, czy operaty szacunkowe zostały 

wykonane przez rzeczoznawcę, i czy oba operaty zlecała Gmina Więcbork? 

Tak – potwierdził p. Bąk. 

Burmistrz Więcborka wyjaśnił nieco sprawę z racji tego, iż część z radnych poprzedniej 

kadencji zna nieco historię tej sprawy, natomiast nowym radnym należy temat przybliżyć. 

Działka nr 233/15, to nieruchomość, o której od wielu lat rozmawiano na spotkaniach m.in. 

sołeckich sołectwa Sypniewo. Mieszkańcy wielokrotnie wnioskowali o to, by wykupić, czy 

przejąć. Wcześniej była ona przyobiecana sołectwu ale nic z tego nie wyszło. Drugi ważny 

aspekt, to ten, że na tejże działce kilka miesięcy temu miała powstać wieża telefonii 

komórkowej, na co został złożony do Gminy stosowny wniosek, a to rozwiązanie budziło 

duży sprzeciw mieszkańców sołectwa ale też i Gminy. Ta decyzję udało się ostatecznie 

Gminie powstrzymać ale przy okazji rozrodził się temat zamiany tych nieruchomości. 

Rozpoczęto, więc rozmowy z właścicielem nieruchomości w Sypniewie. Nieruchomość, którą 

w zamian proponuje Gmina była przedmiotem wizji lokalnej Komisji Rolnictwa /…/  

w trakcie poprzedniej kadencji. W zamierzeniach Gmina chciała ja przeznaczyć na cele 

mieszkalne ale rzeczywistość i sklasyfikowanie działki wykluczyły taką możliwość. Wobec 

powyższego zaproponowano ją  w zamian, za działkę w centrum Sypniewa. Teren ten będzie 

do dyspozycji sołectwa, a leży praktycznie naprzeciw Remizy Strażackiej OSP Sypniewo. 

Poza tym Gmina uzyskała pozytywną opinię Rady Sołeckiej sołectwa Sypniewo  

w przedmiotowej sprawie.  

Sołtys Sypniewa i jednocześnie Radna RM w Więcborka p. Brygida Migawa 
podziękowała Burmistrzowi za zaangażowanie w sprawę, gdyż sołectwu bardzo zależało na 

tym, aby działka pozostała do dyspozycji sołectwa. 

 

 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Jako ostatni omówiony został projekt uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi od właścicieli nieruchomości, na których 

zamieszkują mieszkańcy oraz ustalenia stawki opłaty. 

Tytułem wprowadzenia Burmistrz Więcborka mówił, że podobnie jak w roku poprzednim 

podjął decyzję, aby stawkę za gospodarowanie odpadami – jej wysokość ustalić po 

przeprowadzonym przetargu na odbiór odpadów stałych, aby pewnych rzeczy nie narzucać 

oferentom, którzy ewentualnie wezmą udział ww. postępowaniu. 23 listopada nastąpiło 
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otwarcie ofert. Kwota zabezpieczona w budżecie Gminy Więcbork w tym dziale 1.277.856,00 

zł. Wpłynęły dwie oferty: Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku – kwota 

1.583.988,44 zł i Zakładu z Tucholi – kwota 1.714.996,80 zł. Generalnie zdawano sobie 

sprawę, że oferty będą przewyższały kwotę umieszczoną w budżecie Gminy z uwagi na kilka 

czynników, które były znane. Czynniki te to chociażby kwestia wzrostu opłaty na RIPOK  

w Tucholi, wzrost cen paliwa i wzrost wynagrodzeń. Niekoniecznie spodziewano się aż 

takich kwot, ale dotychczasowe przetargi na energię elektryczną pokazują, że te wzrosty są 

drastyczne. Przykładowo w przetargu na dostawę energii elektrycznej brało udział trzydzieści 

podmiotów i ceny w tym zakresie wzrosły o 60 % na oświetlenie i 67% na budynki. Dziś 

przedstawiona zostanie radnym nowa propozycja stawek na zagospodarowanie odpadów. 

Przetarg nie został jeszcze rozstrzygnięty ale w momencie, kiedy nie zostanie on ostatecznie 

rozstrzygnięty z dużym prawdopodobieństwem, graniczącym z pewnością, nowy przetarg nie 

gwarantuje nam niższych stawek, a poza tym nie zmieścimy się w terminach jeżeli chodzi  

o wejście w życie uchwały. Zaproponowane stawki wynikają przede wszystkim z obliczeń 

typowo matematycznych. Kwota, która została zaproponowana w przetargu podzielona 

została przez  ilość osób w systemie i jej wynik wykreował takie nie inne stawki opłat. Jeżeli 

chodzi o ościenne gminy to np. Gmina Sośno z racji tego, że jest mniejszą gminą i nie ma 

pewnych obwarowań dotyczących przetargu, /Gmina Więcbork podlega przepisom 

przetargowym unijnym/ unieważniła pierwszy przetarg, ogłosiła drugi i oferty jakie wpłynęły 

są dokładnie takie same, jak w pierwszym. 

Kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski powiedział, że od lipca 2013 roku zgodnie  

 z ustawa o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, zadaniem gminy jest zebranie 

odpadów, poddanie poziomowi recyklingu i oddać do RIPOK w zamian za pozyskaną opłatę 

śmieciową. Od samego początku opłata ustalana jest na pokrycie całego systemu – bez 

dopłacania, jak również oszczędności w tym zakresie. Ustalając zasady należy pilnować się 

Rozporządzenia Ministra Środowiska, które określa tzw. poziomy recyklingu. Te poziomy 

recyklingu dotyczą trzech frakcji: odpadów selektywnie zebranych tj. papier, szkło, plastik, 

metal /do tej pory wymagane poziomy w tym zakresie są spełnianie/. Chodzi generalnie o to, 

by odpadów zbieranych selektywnie było, jak najwięcej, a oddawanych na składowisko tj. 

zmieszanych, jak najmniej. Dlatego też dwa lata temu wprowadzono osobny odbiór  popiołu, 

którego kwota odbioru i składowania na RIPOK wynosi 60,00 zł zmieszanych 315,00 zł. 

Popiołu zebrano w 2018r. 300 ton. W ubiegłym roku Rozporządzenie wprowadziło zmiany 

dotyczące zbierania osobno papieru. Dzięki temu również udało się pozyskać również 10 ton 

papieru. Poza tym wprowadzono również zbiórkę BIO odpadów, co też  dało efekt w postaci 

140 ton zebranego selektywnie odpadu. WIOŚ nalicza bardzo duże kary jeżeli nie zostaną 

osiągnięte odpowiednie poziomy recyklingu. Do tej pory Gmina Więcbork miała najniższe 

opłaty w regionie i tak zostanie. Matematyczne wyliczenia 2018r. Gmina Więcbork 10,50 zł – 

selektywna zbiórka, Sośno – 13,00 zł, Kamień i Sępólno – 11,00 zł. Sępólno ma bliżej do 

Tucholi i nie wozi popiołu, gdyż ma u siebie możliwość składowania tego odpadu. Mając na 

uwadze przetarg tegoroczny i kwotę 1.583.988,54 zł dzieląc przez mieszkańców 10.417 osób 

objętych systemem, na osobę przypada 12,67 zł, gdzie za rok 2018 w Sępólnie wynosiło już 

14,54 zł, w Sośnie 13,02 zł, a w Kamieniu 17,46 zł. A te stawki w sąsiednich gminach też 

wzrosną. Kierownik podkreślił, że system gospodarki odpadami w Gminie Więcbork jest 

dopracowany. Śmieci są regularnie odbierane, a opłata pobierana po to, aby pokryć koszty 

systemu. Koszt odbioru tony wzrósł o 15%. W ramach tej opłaty trzeba utrzymać PSZKOK  

w Dalkowie, gdzie mieszkańcy w ramach opłaty śmieciowej mogą zawozić każdą ilość 

odpadów segregowanych, RTV AGD, wielkogabarytowe odpady, 4 opony na rodzinę i do 

120 kg odpadów budowlanych. Cena uiszczana na PSZOK w roku 2019 nie ulegnie zmianie.  

Z tej opłaty ponadto pokrywany jest koszt zbiórki leków przeterminowanych /umowa z firma 

z Bydgoszczy, która odbiera je jako odpady niebezpieczne/ oraz dwa razy do roku zbiórka 

odpadów gabarytowych. Pozostałe koszty pokrywane z opłaty, to koszty administracyjne, 



9 
 

czyli 1,5 etatu obsługi administracyjnej systemu. Propozycja opłaty na rok 2019 – odbiór 

odpadów selektywnych – 13,50, odbiór odpadów zmieszanych – 25,00 zł.  

Radny Andrzej Wenda stwierdził, że okazuje się, że śmieci to wielki biznes dla tych, co 

kupują, a dla przeciętnego mieszkańca gminy powolna ruina. W tej chwili przeciętna rodzina 

będzie wydawała z rodzinnego budżetu o 30% więcej na ten cel. Do tego dojdzie wzrost 

opłaty za energię, co spowoduje znaczący wzrost kosztów utrzymania dla rodzin, 

niewspółmierny do wzrostu dochodów. Ekonomia wskazuje, że pewne rzeczy Gmina musi 

realizować ale realia są, jakie są i osobiście daleki jest od podnoszenia ręki „za” podwyżką. 

Radny Jan Antczak uważał, że jeżeli byłoby tak, jak mówi Kierownik tj., że system jest 

dopracowany, to nie byłoby takiej sytuacji, jak dziś, że trzeba podwyższać stawki. Nigdy nie 

zagłosuje za zwyżką tej opłaty. Z własnego doświadczenia wie, jaki jest to koszt dla rodziny, 

dlatego też jest przeciwny. 

Pan Fifielski odnosząc się do powyższego powiedział, że rozumie rozgoryczenie radnych 

i wie, że nie są to małe wydatki w budżetach rodzin kilkuosobowych. Dlatego też od samego 

początku pilnuje w tym systemie żeby było to jak najtaniej. Analizując oferty przetargowe 

sprawdzane jest, co składa się na podaną przez oferenta kwotę. Jeżeli widzi, że na samym 

przyjęciu odpadów w RIPOK Tuchola jest wzrost o 15%, wzrost cen paliwa, kosztów 

wynagrodzeń, to gdzieś się razem to łączy i w efekcie daje konkretny koszt. Przywołał też 

ponownie przykład gmin ościennych, gdzie do tej pory stawka opłat była wyższa niż  

w gminie Więcbork i na rok 2019 również zostanie podwyższona. 

Radna Brygida Migawa wskazywała na przykładzie znanej sobie rodziny wielodzietnej, że 

dla niej koszt miesięczny z tytułu tej opłaty wg proponowanej stawki, to kwota 67,00 zł. 

Pytała, czy w ramach posiadanej przez niektóre rodziny „Karty Dużej Rodziny” można 

byłoby zastosować jakieś ulgi. 

Przewodnicząca RM stwierdziła, że podziela niepokój radnych o każdą rodzinę  

w gminie Więcbork, w przedmiotowej materii, jednakże pamięta jak trzy lata wcześniej, 

kiedy ustalano stawkę na śmieci , proponowała, by ustalić wyższa cenę, a nie minimalną.  

W tej chwili trzeba podnieść stawkę o 3,00 zł. Była tez mowa, aby podwyższać co roku o 1,00 

zł i tak trzeba było robić, a nie krzyczeć teraz, że „nie”, jak radny Antczak. Trzeba wziąć 

odpowiedzialność za pewne rzeczy. Równie dobrze można powiedzieć, że Gmina Więcbork 

ma wyłożyć na ten cel 100.000,00 zł ze swojego budżetu i radny wskaże z czego tą kwotę  

w budżecie wziąć. Jeżeli nie zapłacą mieszkańcy, to radni będą musieli wskazać Skarbnik 

gminy skąd te środki ma zdjąć, czy komu zabrać tj. czy zrobić daną inwestycję dla 

mieszkańców, czy dołożyć do śmieci. Mieszkańcy wybrali radnych po to, by podejmowali 

mądre decyzje. Sama uważa, że nie jest to decyzja mądra z uwagi na fakt podwyższenia 

stawki ale innej możliwości nie ma. Skoro podniesiona zostaje cena odbioru odpadów na 

RIPOK 15% i nie ma innego wyjścia, bo ustawa narzuca nam tą a nie inną instalację do której 

musimy wozić odpady tj. do Tucholi, choć moglibyśmy wozić to w inne miejsce taniej np. do 

Bydgoszczy.  

Pan Fifielski wskazał, że Gmina Więcbork zgodnie z przepisami prawa może wozić odpady 

jedynie za Grudziądz, za Świecie /Sulnówko/ bądź do Tucholi.  

Radna Łańska stwierdziła, że swego czasu Burmistrz wysyłał pismo z zapytaniem, czy jest 

możliwość dowozu odpadów do Bydgoszczy, gdzie jest korzystniejsza cena odbioru ale 

odpowiedź była negatywna. Zatem trzeba podjąć decyzje trudną i podnieść opłatę bądź 

znaleźć w budżecie Gminy 300.000,00 zł i odbierać od mieszkańców śmieci. 
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Radna Beata Lida przyznała przedmówczyni rację i potwierdziła, że to co mówiła jest 

prawdą. Na początku była mowa o ustaleniu stawki na poziomie optymalnym, który 

spowoduje, że stawki nie trzeba będzie podwyższać. Przyjęto jednak stawkę niższą i dziś 

zachodzi konieczność jej podwyższenia. Radna uważała, że Kierownik – p. Tomasz Fifielski  

i tak wykalkulował stawkę, która będzie i tak najniższą w powiecie sępoleńskim i za to mu 

dziękuje. Płacić będą wszyscy, również radni. Procent osób niepłacących, jak ustaliła  

 rozmowie z Burmistrzem, utrzymuje się na stałym poziomie tj. ok. 5% i tego zjawiska 

całkowicie nie da się wyeliminować. Przetargi na odbiór odpadów komunalnych wskazują 

jasno tendencję, jaka jest na rynku, podobnie, jak przetargi na dostawę energii, czy wzrost 

ceny paliwa. Jedno ma również wpływ na drugie i pewnych rzeczy nie da się obejść. 

Pan Fifielski uzupełnił, że osoby które nie będą płacić w ogóle to 2%-3%, gdzie egzekucja 

komornicza kończy się informacją o niemożności wyegzekwowania zobowiązania. Poza tym 

Gmina stara się, żeby te wpływy były. W tym celu każda śmieciarka ma zamontowane 

kamery, które umożliwiają weryfikację, czy odpady zostały odebrane z każdej posesji, czy są 

one segregowane, czy nie tzn. zgodnie ze złożoną deklaracją. Poza  tym analizowane są oraz  

poprzez kontrole na posesjach, deklaracje złożone na „0” osób, a także wzywani do zmiany 

deklaracji osoby, gdzie wg. informacji z USC urodziło się dziecko.  

Burmistrz Więcborka przyznał, że częściowo zgadza się z tym, co powiedział radny 

Antczak. Sam chciałby stanąć i powiedzieć, że opłata śmieciowa pozostaje na tym samym 

poziomie. Podkreślił, że zmiana, czy wzrost wynika z czystej matematyki, dlatego też 

podobnie jak w zeszłym roku, tak i w tym stawka ustalana jest po rozstrzygnięciu przetargu. 

Minister wypowiadając się w sprawie powiedział, że każdy mieszkaniec docelowo 

zobowiązany będzie do selektywnej zbiórki odpadów, natomiast jeżeli nie będzie chciał 

odpadów segregować, to będzie płacił „karę”. Semantyka słów powoduje, że  nieraz coś co 

drożeje, można powiedzieć, ze w sumie będzie to obniżka. Dla potwierdzenia powyższego 

zacytował słowa Wiceministra Środowiska p. Sławomira Mazurka cyt.: „Przepisy 

nowelizowanej ustawy nie oznaczają wzrosty opłat dla mieszkańców. Wręcz przeciwnie, 

wprowadzają mechanizmy pozwalają na obniżkę opłat ponoszonych przez obywateli, takie 

jak możliwość stosowania kompostowników przydomowych, ze stosownym obniżeniem 

opłaty, czy premiowanie selektywnej zbiórki odpadów poprzez czterokrotne mniejszą opłatę 

za segregowanie odpadów u źródła. Dlatego proponujemy, żeby odpady, które będą 

właściwie segregowane, dla mieszkańców były cztery razy tańsze”- koniec cytatu. To 

zdaniem Burmistrza nic innego, jak powiedzenie, że ten kto nie będzie segregował zapłaci 

czterokrotność, a ten kto będzie segregował zapłaci cztery razy taniej. Pobieżne odczytanie 

wypowiedzi sugeruje, że opłaty winny być czterokrotnie niższe. 

Radna Łańska przyjęła, że ustawodawca dąży do tego, by wszyscy prowadzili zbiórkę 

selektywną, podobnie jak to jest obecnie w krajach zachodnich.  

Burmistrz Więcborka chciałaby jednoznacznie wybrzmiało to, że nie satysfakcjonuje go to, 

że dziś musi przedstawiać taki nie inny projekt uchwały. W życiu radnego, którym sam był 

przez dwie kadencje, pojawiają się takie momenty, kiedy niestety przychodzi podjąć, czy 

zagłosować za uchwałą, która nie do końca będzie się jemu, czy mieszkańcom – wyborcom. 

Nie wybrano ich jednak tylko po to, by podejmować łatwe i przyjemne decyzje. To, co 

zostało zaproponowane wynika li tylko z kalkulacji i z niczego innego.  

 

Radny Stanisław Piłka mówił, że w kampanii radni zapewniali, że będą dbać o mieszkańców 

gminy tj. żeby tym mieszkańcom się jako tako żyło. W ubiegłym roku te podwyżki były 

minimalne, w tym roku podatki, oprócz rolnego, praktycznie nie zostały podwyższone. Na 
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stawki wody i ścieków już Rada nie będzie miała wpływu, bo zostaną narzucone przez 

„Wody Polskie” 

Burmistrz Więcborka zapewnił, że pomimo podwyżki zarówno on jak i rada dba  

o mieszkańców. System jest spinany tak, by był on optymalny i najtańszy z możliwych. Na 

pewne rzeczy ma się wpływ, na inne nie.  

Przewodniczący Komisji zapytał, czy na pewno zaproponowane stawki pozwolą na 

wyłonienie w drodze przetargu, odbiorcy odpadów komunalnych. 

Tak – odpowiedział Burmistrz i Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Komisji kontynuując wypowiedź stwierdził, że temat jest bardzo trudny. 

Niezależnie, jak radni zagłosują mogą pojawić się zarzuty, że nie dbamy o mieszkańców. 

Głosowanie za stawkami będzie odebrane bezpośrednio, jako obciążenie budżetów 

mieszkańców, natomiast głosując przeciw również pośrednio będzie to działanie na szkodę 

mieszkańców, gdyż Gmina nie będzie mogła zrealizować pewnych, często ważnych  

i oczekiwanych przez mieszkańców, inwestycji. Zwrócił też uwagę na fakt, że radni z punktu 

widzenia ekonomicznego nie mają możliwości nie podwyższyć stawek, gdyż samo 

rozporządzenie mówi, iż gospodarka  śmieciowa ma się samofinansować. Ponadto, żeby ta 

Gmina mogła samodzielnie ustalić budżet i rządzić musi mieć nadwyżkę operacyjną. 

Nadwyżka operacyjną stanowi różnica między dochodami bieżącymi, a wydatkami 

bieżącymi. Jeżeli zostaną podwyższone wydatki, a trzeba to zrobić, bo w innym razie nie 

wyłoniony zostanie wykonawca przedmiotowej usługi, a podwyżce nie ulegną dochody nie 

będzie nadwyżki operacyjnej. Wówczas budżet Gminy ustalać będzie RIO lub do Gminy 

wkroczy Zarząd Komisaryczny. 

Pan Fifielski zapewnił, że oferty przetargowe są skrupulatnie analizowane i widać, gdzie są 

wzrosty. Paliwo – koszty odbioru, odbiór odpadów na RIPOK w Bladowie – wzrost z 275,00 

zł  na 315,00 zł. Tuchola złożyła ofertę o 131.000,00 zł wyższą, a przecież to on są Zarządcą 

RIPOK. 

Jeszcze jedna ważna kwestia ZGK Więcbork ma w ofercie wywóz dwa razy w miesiącu, 

Tuchola raz – dopowiedział Burmistrz Więcborka. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem głosowało - 11 radnych 

Przeciwnych - 0 radnych 

Wstrzymał się od głosu - 1 radny 

 

 

W sprawach różnych Przewodnicząca RM przypomniała radnym o wypełnieniu i złożeniu 

oświadczeń majątkowych. 

 

Radny Stanisław Wegner w imieniu mieszkańców 28 Stycznia pytał kiedy w tej lokalizacji 

zostanie utwardzona nawierzchnia drogowa. 

 

Burmistrz Więcborka powiedział, że docelowo w zamierzeniach jest utwardzenie 

przedmiotowej drogi ale wpierw należy w tej lokalizacji uporządkować gospodarkę ściekową. 
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W tym celu w roku następnym realizowana ma być budowa kanalizacji sanitarnej. 

Zrealizowanie tego zadania jest podstawa do podjęcia tematu utwardzenia tej drogi.  

 

Radny Wegner wnioskował też o podjęcie działań w kierunku budowy przyłącza 

kanalizacyjnego przy posesjach ul. Gen J. Hallera nr 41-42. Część budynków położona jest 

poniżej linii szosy i fekalia cofają się mieszkańcom do łazienek.  

 

Obecny na posiedzeniu Kierownik Referatu Inwestycji /.../ p. Michał Bąk podał, że w tej 

sprawie odbyło się spotkanie z Prezesem Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku  

i ustalono, że ZGK opracuje dokumentację w I półroczu roku 2019 i wówczas znany będzie 

koszt i zakres realizacji zadania. W pierwszej koncepcji założono sprowadzenie odbioru 

ścieków na ul. Kościuszki w Więcborku. 

 

Radny Wegner prosił też o interwencję  Burmistrza Więcborka  w sprawie TIR-ów 

przejeżdżających nocą przez miasto. 

 

Burmistrz Więcborka mówił, że problem był już Policji zgłaszany ale ponowi prośbę  

o szczegółowy monitoring. 

 

Radny Piłka chciał wiedzieć, jak wygląda kwestia przygotowania gminy Więcbork do 

sezonu zimowego w zakresie odśnieżania dróg gminnych na terenie gminy Więcbork. 

 

Burmistrz Więcborka podał, że oferty wpłynęły do Gminy. Z tego, co wie oferty dotyczą 

wszystkich sektorów- obszarów na terenie gminy Więcbork.  

 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodniczący Komisji 

Budżetu i Finansów 

 

Władysław Rembleski 

 

 


